
 

 

 

  

 

 
 
 
 
 
 
 

 دادإعـ

 ة ـــة العقليـــعاقم الإـــدة بقســـمعي
 تكنولوجيا جامعة مصر للعلوم وال -كلية التربية الخاصة 
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دادإعـ

 معيـــدة بقســـم الإعاقـــة العقليـــة
 تكنولوجياجامعة مصر للعلوم وال -كلية التربية الخاصة 

الإعاقة العقليةة التوسطة ة  ةك ر اةط الأطفةال ااىةة الة  أةطا ة     ليةة يعد الأطفال ذوو 
نظةةةطام لتةةةا يعةةةانسأ  جةةةص  ةةةك رو ىةةةص قرةةةسا عدعةةةدخص ا ةةةف  ةةة  ط الإعاقةةةة علةةة    رةةةية الأطفةةةال 

 18قبةل ألةسا الةةنتس م بشكل عام وواضة،ص وظظرةط ذلةي وةت وقةر  نكةط  ةك  طالةة ال فسلةة رو و 
عةةامص ونظاةة  رأ الإعاقةةة الوةةت يعةةانت  جرةةا  ةة ؤث الأطفةةال قةةد  ةة  ط بشةةكل طةةلبت علةة  ىسانةة  

جعةل ال فةل يعوتةد يعدعدخ  جرا ىان  الأداث الحس اطكتص وريضام  رةااا  اللةلسا الوفيفةت  تةا 
 ىسان  ايا ص. كا ط  كعل  غ طه وت 

قرةةةسا وةةةت الجتةةةس الحلةةةت اطكةةةت   ةةةكعاقةةةة العقليةةةة التوسطةةة ة  اؤ ويعةةةانت الأطفةةةال ذو 
لةدعرم ضةعف وةت الوساوةح الحةس الحطكةت وقةسا رم  و ا ف رنرم رقل كفاثخ   ك آقةطانرم العةادع كص

الإعاقةة  و قةاانورم بة قطانرم العةادع كص كتةا يفوقةط الأطفةال ذو  عكرصغط و شكظ رم الرحية ر اةط 
لجرةةةةاع العضةةةةلت ضاصةةةةة العضةةةةظ  الرةةةةغ طخ رو الد يقةةةةة وةةةةت القةةةةداخ علةةةة  الةةةةوحكم الةةةة  العقليةةةةة 

 و رةااا رم الحطكيةةضظ  ال د والأصابعص و جاا قرسا واضة، وةت  رةااا رم الحطكيةة الد يقةة ع 
الفب ةةطخ كتةةا عسىةةد قرةةسا وةةت الوةةحعا الحةةس  الحطكةةت والةةوحكم والوسىةةص الحطكةةتص كتةةا رنرةةم ر اةةط 

ك القةةةسل رأ ال رةةةاسم الجلةةةتية  ةةةط ن  عطضةةةة لبصةةةابة بالإعاقةةةا  الحلةةةية الت ولفةةةةص وظتكةةة
 وضةة،   وسطة ةبعظقةة ططديةة  ةةع  لةوسك الةةجكاث وججةد رأ الأطفةال ذوا الإعاقةةة العقليةة أداىةةة 

 لدعرم  جه الرفا  برساخ واضحة إل  اد كب ط.
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 ةةةك الجسانةةة  الترتةةةة وةةةت ايةةةاخ ال فةةةل ذا اؤعاقةةةة ىاننةةةام وظعوبةةةط الأداث الحةةةس اطكةةةت 
ايا ةص و  رة وصص و جعةل ال فةل غ ةط  ىسانة باللةل  علة  ىتيةع    طعةالعقلية التوسطة ة اةف 

قادا علة  رداث  رةام الحيةاخ ال س يةة و جرةا قرةسا الوفاعةل الإىوتةاعتص كةجلي ريضةام  ة  ط بشةكل 
 طلبت عل  الجسان  الأ اديتية لل فل.

 :الآتي السؤالوبصورة عامة يمكن بلورة مشكلة الدراسة الحالية في 
 داث الحةةس اطكةةت و رةةااا  اللةةلسا الوفيفةةت لةةدك الأطفةةال ذوا اؤعاقةةة  ةةا إ كانيةةة  جتيةةة الأ

 العقلية التوسط ة بإطو دام أطنا ة العظج السظيفت ؟

الأداث   جتيةةةالعةةظج الةةسظيفت وةةت قةةاسم علةة   ةةدور الدااطةةة الةة   قرةةت واعليةةة أطنةةا ة 
 اؤعاقة العقلية التوسط ة.  رااا  الللسا الوفيفت عجد الأطفال ذوا  والحس اطكت 

 يتكك إيجاع ر تية الدااطة الحالية عل  التلوسظ ك الجظطا والو بيقت عل  الجحس الوالت:

 ة:  ــــة النظريــــالأهمي -أ
ااولةةةر  ةةةجه الدااطةةةة القةةةاث الضةةةسث علةةة  أطنةةةا ة العةةةظج الةةةسظيفت ودواه وةةةت  حلةةة ك الأداث  -1

ااا  الللسا الوفيفت لةدك الأطفةال ذوا اؤعاقةة العقليةة التوسطة ةص الحس اطكت وبعض  ر
 القرسا لدعرم. طفال لوحل ك ىسان للأ ام و س راد البطا ة الحدعاة الوت  سوط  داظن

الوطبيةةةةة    ةةةةداأ سىيةةةةص رنظةةةةاا النةةةةااا ك إلةةةة  أطنةةةةا ة العةةةةظج الةةةةسظيفت ودواه وواعل وةةةةص وةةةةت  -2
 ال اصة.

وةةةدضل العظىةةةت والوطبةةةسا لوحلةةة ك الأداث الحةةةس اطكةةةت لقةةةاث الضةةةسث علةةة  ر تيةةةة أةةةطا ة الإ -3
 و رااا  الللسا الوفيفت للأطفال ذوا اؤعاقة العقلية التوسط ة.

 ة:ـــــة التطبيقيـــــالأهمي -ب

 ةةسو ط  ايةةاح لوحدعةةد ىسانةة  القرةةسا وةةت الأداث الحةةس اطكةةت لةةدك الأطفةةال ذوا اؤعاقةةة  -1
 العقلية التوسط ة
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م علةة  اطةةو دام العةةظج الةةسظيفت لوحلةة ك الأداث الحةةس اطكةةت   ب ةةح أطنةةا ة قةةاس و  رةةتيم -2
 و رااا  الللسا الوفيفت لدك الأطفال ذوا اؤعاقة العقلية التوسط ة.

إ ةةداد م  لةةاعدخ التلةة ول ك وةةت اعايةةة اؤطفةةال ذوا اؤعاقةةة العقليةةة التوسطةة ة  ةةك ضةةظل  -3
 ساىةةص رطفةةالرم وكي يةةة نعض البةةطا ة التجاطةةنة الوةةت  لةةاعد م علةة   حدعةةد التشةةكظ  الوةةت أة

  ساىرورا.

 كما يلى: الدراسةصياغة فروض  تفى ضوء الدراسات السابقة ومشكلة البحث تم

 سىةةد وةةطول دالةةة إارةةاسيا أةة ك  وسطةة ت ا ةة  داىةةا  رطفةةال التجتسعةةة الوجطظبيةةة وةةت  -1
 الاياح النعدا. وت ا جاه الأداث الحس اطكت الاياط ك القبلت والنعدا عل   اياح 

ؤ  سىد وطول دالة إاراسيا أ ك  وسط ت ا   داىةا  رطفةال التجتسعةة الوجطظبيةة وةت  -2
 الاياط ك النعدا والوونعت علت  اياح الأداث الحس اطكت

 سىةةد وةةطول دالةةة إارةةاسيا أةة ك  وسطةة ت ا ةة  داىةةا  رطفةةال التجتسعةةة الوجطظبيةةة وةةت  -3
 الاياح النعدا. وت ا جاهالوفيفت الاياط ك القبلت والنعدا عل   اياح الللسا 

ؤ  سىد وطول دالة إاراسيا أ ك  وسط ت ا   داىةا  رطفةال التجتسعةة الوجطظبيةة وةت  -4
 الاياط ك النعدا والوونعت علت  اياح الللسا الوفيفت.

البطنةةةةةةا ة القةةةةةةاسم علةةةةةة   يعةةةةةةد عوتةةةةةةد الدااطةةةةةةة الحاليةةةةةةة علةةةةةة  التةةةةةةجرة الوجطظبةةةةةةت ا ةةةةةةف 
الأداث الحةةةةةةةس اطكةةةةةةةت واللةةةةةةةلسا الوفيفةةةةةةةت  عةةةةةةةد) وغ ةةةةةةةط  لةةةةةةةوقل  وظ بتاابةةةةةةةة ج الةةةةةةةسظيفتالعةةةةةةةظ
 )  وغ طظك  ابع ك .بتاابة 

  طفةةةةةظ م وطفلةةةةةة  ةةةةةك الأطفةةةةةال ذوك الإعاقةةةةةة العقليةةةةةة 15 فسنةةةةةر ع جةةةةةة الدااطةةةةةة  ةةةةةك )
 ةةةك قرةةةسا وةةةت  ص يعةةةانسأ    ةةةك البجةةةا   طفةةةظ3) وص  ةةةك البجةةة ك   طفةةةظم 12) و ةةةمالتوسطةةة ةص 

 الأداث الحس اطكت و رااا  الللسا الوفيفت.
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 اطو د ر الناااة  جتسعة  ك الأدوا  لوحق ح  دف الدااطة   :
  .2014 اياح التلوسك اؤىوتاعت اؤقورادا للأططخ إعداد: )عبد العزظز الش مص -1

  2011 صس الج ل)الرسا ال ا لة  )اعداد/  حتسد رأ اياح طوانفساد أ جيص  -2

  1998 ص اياح الللسا الوفيفت إعداد: ) عبدالعزظز الش م -3

 ندك ىسظلت  -بلتة أدا – اياح الأداث الحلت اطكت ) إعداد  رانت  ج    -4
 البطنا ة الوداظبت ) إعداد الناااة  -5

بعةض    لدااطةة  ة : الناااةة عةددام  ةك الأطةال   الإارةاسية لوفلة ط نوةاسة ا اطو د ر
الأطةةال   اؤارةةةاسية التجاطةةةنة لتوغ ةةطا  الدااطةةةةص وذلةةةي  ةةةك ضةةظل اطةةةو دام الةةةطعم اؤارةةةاسية 

 Statistical Package For The Social .Sciences (SPSS)للعلسم اؤىوتاعية 

اضونةةاا وظلفسكلةةسأ للتجتسعةةا  التط ن ةةة ) للوحقةةح  ةةك دؤلةةة الفةةطول أةة ك  وسطةة ا   -1
 Wilcoxon Testبلت والنعداص والنعدا والوونعت  الاياط ك الق

  عا ل اا ناط أ ططسأ. -2

 التوسط  الحلاأت. -3

 .اباعيا الإ -4
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Summary of the study:  

Caring for children with special needs in all societies are caring 

for the whole society, for that the progress and civilization of any society 

are measured by to what extent they are caring for children with special 

needs and studying their problems to get solution for them.. 
The present research which entitled: “A programme based on 

Occupational therapy to improve sensorimotor performance and some 

adaptive behavior skills for children with moderate intellectual disability. 

who are able to learn. "comes as an attempt aimed at improving skills of 

Adaptive Behavior, sensori-motor performance skills among a sample of 

children with moderate intellectual disability . 

Research Problem: 

The research problem was identified in the weakness of skills of 

sensorimotor performance and some adaptive behavior skills of children 

with moderate intellectual disability .that’s Children was suffer from the 

failure in sensorimotor performance as they are less efficient than their 

normal peers, they have poor coordination of sensorimotor, their stature 

is smaller, and their health problems are more compared to their normal 

peers, and children with moderate intellectual disability lack the ability 

to control the device Muscles, especially small or fine muscles, such as 

the muscles of the hand and fingers, and there is a clear deficiency in 

their fine or large motor skills, as well as a lack of synergy, motor sense, 

control and motor direction, It can be said that the physical 

characteristics are directly related to the level of intelligence, so we find 

that children with moderate intellectual disability to a severe degree have 

these characteristics clearly to a large extent. 

The sensorimotor performance is one of the important aspects in 

the life of a child with a moderate intellectual disability, as it negatively 

affects all aspects of his life and personality, and makes the child unable 

to perform the tasks of daily life, including the lack of social interaction, 

as well as negatively affect the academic aspects of the child. 
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So, the problem was identified in the following questions: 

 What is the possibility of developing sensorimotor performance 

and adaptive behavior skills in children with moderate mental 

disabilities using the occupational therapy program? 

This research aimed at: 

Preparing a programme based on the effectiveness of the 

occupational therapy program to improve sensory-motor performance 

and some adaptive behavior skills for children with moderate intellectual 

disabilities. 

The importance of this research lies on both the theoretical 

and the applied levels as follows: 

First: The theoretical importance: 

 Contribute to increasing the amount of information and facts about 

Adaptive behavior, Sensorimotor performance for children with 

intellectual disabilities in general, and children with moderate 

intellectual disabilities in particular. 

 This research attempted to shed light on the occupational therapy 

program and its role to improve Sensorimotor performance and 

some adaptive behavior skills for children with moderate 

intellectual disabilities, and it is one of the modern programs that 

provide training for children to improve their deficiencies.  

 Directing researchers' attention to the occupational therapy 

program, its role and effectiveness in the field of special 

education. 

 Shedding light on the importance of therapeutic and educational 

intervention programs to improve Sensorimotor performance and 
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adaptive behavior skills for children with moderate intellectual 

disabilities.  

Second: The applied importance: 

 Providing a measure to identify the deficiencies in the 

sensorimotor performance for children with moderate intellectual 

disabilities. 

 Designing the application of a program based on occupational 

therapy to improve sensorimotor performance and adaptive 

behavior skills for children with moderate intellectual disabilities. 

 Assisting officials in caring for children with moderate mental 

disabilities by providing them with some appropriate programs 

that help them identify the problems facing their children and how 

to confront them. 

Research Assignments: 

Considering previous studies and the research problem, the 

research hypotheses were formulated as follows: 

 There are statistically significant differences between the mean 

scores of the children of the experimental group in the pre and 

post measurements on the sensorimotor performance scale in favor 

of the post measurement. 

 There are no statistically significant differences between the mean 

scores of the children of the experimental group in the post and 

follow-up measurements on the sensorimotor performance scale. 

 There are statistically significant differences between the mean 

scores of the children of the experimental group in the pre and 

post measurements on the adaptive behavior scale in favor of the 

post measurement. 
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 There are no statistically significant differences between the mean 

scores of the children of the experimental group in the post and 

follow-up measurements on the adaptive behavior scale.  

Research Approach: 

The experimental method:  

It is used in the applied part of the research, so as to measure the 

program based on occupational therapy (independent variable) and 

considers kinesthetic performance and adaptive behavior (two dependent 

variables). 

The Research sample: 

The research sample sample consisted of (15) boys and girls with 

moderate mental disabilities, and the sample consisted of (12) boys and 

(3) girls, suffering from deficincies in motor performance and adaptive 

behavior skills. 

The research used following tools: 

 The researcher used a set of tools to achieve the goal of the 

study, which are: 

1- A measure of the socio-economic level of the family, prepared by: 

(Abdul Aziz Al-Khass, 2014). 

2- The Stanford Binet Scale (fifth images) (prepared by / Mahmoud 

Abu El-Nile 2011) 

3- The Adaptive Behavior Scale, prepared by: (Abdulaziz Al-Ghasr: 

1998) 

4- Scale of sensorimotor performance (prepared by Tahani Munib - 

Basma Badr - Nada Gowaly) 

5- The training program (prepared by the researcher) 
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Statistical methods: 

The researcher uses several statistical methods to explain the 

results of the study, which are: 

 Some appropriate statistical methods were used for the study 

variables, through the use of Statistical Package for The Social 

Sciences (SPSS). 

 Wilcoxon Test 

 Pearson correlation coefficient. 

 Arithmetic mean. 

 Quadrants. 

The results showed: the effectiveness of the proposed a 

programme based on the effectiveness of the occupational therapy 

program to improve sensory-motor performance and some adaptive 

behavior skills for children with moderate intellectual disabilities.  


